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PERSISTENCE AND FATE OF CARBOSULFAN AND IMIDACLOPRID RESIDUES IN POTATO PLANTS
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ABSTRACT


The present study was carried out to investigate the residual behaviour of carbosulfan and imidacloprid insecticides on potato plants (leaves and tubers).  The initial deposits of carbosulfan and imidacloprid on the leaves of ditta variety (53.40 and 10.39 ppm) were higher than on the leaves of diamont variety (28.30 and 2.76 ppm), but the calculated residue half-life values (RL50) for carbosulfan and imidacloprid on the leaves of ditta variety (18 and 17.75 hours) were shorter than the corresponding values on leaves of diamont variety (22.5 and 22.75 hours).  The results also indicated that the initial concentrations of carbosulfan on potato leaves of diamont and ditta varieties (28.30 and 53.40 ppm) were much higher than the initial concentrations of imidacloprid on potato leaves of diamont and ditta varieties (2.76 and 10.39 ppm).  Data revealed that the first day following application is critical in the sense of sharply  decreases to reach 53.36% and 65.73% for carbosulfan and 52.54% and 66.99% for imidacloprid on potato leaves of diamont and ditta varieties, respectively.


Residues of carbosulfan and imidacloprid detected in potato tubers at 1 day or 3 days following application on the vegetative parts of potato plants, are evidence that penetrate, movement and translocated these insecticides through plant tissues to tubers. 


According to the maximum residue limits (MRLs ), and the determined residues of these insecticides in potato tubers, the approximate waiting time value ( preharvest interval ) for carbosulfan residues in diamont variety could not be determined because the insecticide residues through the sampling period were all exceeded the Codex MRL value, but it was determined as 14 days in case of potato tubers of ditta variety. As for imidacloprid an approximate waiting time of 5 days was determined for potato tubers of the two varieties .
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الملخص العربي

ثبات ومصير متبقيات الكاربوسلفان والايميداكلوبريد في نباتات البطاطس

شكر عبد السلام علي شكر  

المعمل المركزي للمبيدات ، مركز البحوث الزراعية ، الدقي ، الجيزة ، مصر

 يهدف هذا البحث الى تقدير متبقيات مبيدي الكاربوسلفان (مارشال) والايميداكلوبريد (أدمير) في نباتات البطاطس (الأوراق والدرنات) للصنفين ديامونت وديتا . حيث كانت المتبقيات الأولية للكاربوسلفان والايميداكلوبريد على وفي أوراق نباتات البطاطس للصنف ديتا  (53.40  و 10.39 جزء في المليون) أعلى من المتبقيات الأولية لكلا المبيدين على وفى أوراق البطاطس للصنف ديامونت (28.30   و 2.76 جزء في المليون ) ، ولكن كانت فترات نصف العمر للكاربوسلفان والايميداكلوبريد على أوراق البطاطس للصنف ديتا ( 18  و 17.75ساعة ) أقل منها لكلا المبيدين على أوراق البطاطس للصنف ديامونت ( 22.5و 22.75ساعة ) . أوضحت النتائج أيضاً أن الرواسب الأولية لمبيد الكاربوسلفان على وفي أوراق البطاطس للصنفين ديامونـت وديتا (28.30و 53.40  جزء في المليون ) أعلى من الرواسب الأولية لمبيد الايميداكلوبريد على وفي أوراق البطاطس للصنفين ديامونت وديتا (  2.76و 10.39 جزء في المليون ) . أظهرت الدراسة أن نسبة الفاقد من مبيد الكاربوسلفان من على أوراق البطاطس للصنفين ديامونت وديتا بعد يوم واحد من المعاملة كانت 53.36 % و 65.73 % ، وكانت نسبة الفاقد أيضاً من  على أوراق البطاطس للصنفين ديامونت وديتا لمبيد الأيميداكلوبريد بعد يوم واحد من المعاملة هي 52.54 % و 66.99 % .
     
لم تكتشف أي متبقيات من  مبيد الكاربوسلفان في درنات البطاطس للصنف ديامونت حتى اليوم الثاني من المعاملة ولكن المتبقيات ظهرت عند اليوم الثالث من المعاملة حيث كانت 0.18  جزء في المليون ، أيضاً لم تكتشف أي متبقيات لهذا المبيد في درنات البطاطس للصنف ديتا بعد اليوم الأول من المعاملة ولكن ظهرت المتبقيات عند اليوم الثاني من المعاملة بكمية قدرها  0.07  جزء في المليون ، بالنسبة لمبيد الأيميداكلوبريد لم تكتشف أي متبقيات لهذا المبيد في درنات البطاطس للصنف ديامونت عند اليوم الأول من المعاملة ولكن المتبقيات ظهرت عند اليوم الثاني للمعاملة وكانت بكمية قدرها 0.1  جزء في المليون ، أما بالنسبة لدرنات البطاطس للصنف ديتا لم تكتشف بها اي متبقيات من هذا المبيد بعد ساعة واحدة من المعاملة ولكن ظهرت المتبقيات في اليوم الأول للمعاملة بكمية قدرها 0.22 جزء في المليون .

طبقاً للحد المسموح به من قبل لجنة دستور الأغذية والزراعة (الكودكس) لمبيدي الكاربوسلفان والايميداكلوبريد في درنات البطاطس ، فإن فترة ما قبل الحصاد لمبيد الكاربوسلفان لم يمكن تحديدها خلال فترة التجربة بالنسبة لدرنات البطاطس للصنف ديامونت وكانت 14 يوم  بعد المعاملة بالنسبة  لدرنات البطاطس للصنف ديتا . وكذلك كانت فترة ماقبل الحصاد لمبيد الايميداكلوبريد تقريباً هي خمسة ايام بعد المعاملة لكلا الصنفين .
PAGE  

